



CONGRESS NEWS



NEWSLETTER OF THE CONGRESS OF BLACK WOMEN OF CANADA

Xth ANNIVERSARY / Xe ANNIVERSAIRE

FALL 1990

MESSAGE FROM THE PRESIDENT: MID-TERM REPORT

Warm Greetings to One and All in this Xth Anniversary year of the Congress of Black Women of Canada! May you and yours find Happiness and Health in the year ahead!

Now, after a year, it is my happy pleasure to break silence and reopen the communication lines of our national Newsletter, renew our commitment to you the members who elected us in Halifax in May 1989, and bring you up to date with the National Office during the first year of our mandate.

Despite the void created by no Newsletter, your national advocacy organization has been very active on many fronts. As we turn the bend on our two year term, we look back with a measure of pride on our progress in weathering very dire financial straits, anchoring the permanency of Congress, sustaining organizational growth, maintaining a public profile, broadening our base, strengthening our ties with other organizations, and hammering out our own specific programme of response to Black Women's needs. And throughout it all we have steadfastly kept before us our obligation to advocate for Black Women and their families.

When we took office over a year ago, we remained undaunted by the spectre of empty coffers coupled with a looming deficit, and we have since forged ahead to make the Congress debt free and even to generate our own funds through the selling of all occasion bilingual P-R Greeting Cards. It was not until April 1990 that we received a modest grant from Secretary of State. Yet, thanks to the unshakeable commitment and spontaneous personal generosity of your elected members, we have been able to meet as a National Council five (5) times: June 1989 in Montreal Quebec; October 1989 in Winnipeg, Manitoba; January 1990 in Vancouver, British Columbia; April 1990 in St. John, New Brunswick; and September 1990 in Hamilton, Ontario. On each occasion we set aside Agenda space to meet and dialogue with the local Congress members and their friends. In addition we successfully obtained not only free National Office space from the Ville de Montreal until May 1991, but also office furniture through the kind auspices of the Bank of Montreal. (Now we only need to find the money to salary a permanent staff!)

Our national constitution, which has been translated into french, is currently under revision and projected modifications will be tabled for ratification at our General Meeting in May 1991. Tax exempt status for Congress is also being pursued because **de facto** ours is indeed a non-profit organization. New chapters are in various stages of formation in Northern Montreal, Quebec, Northern Saskatchewan, Fredericton, New Brunswick, and Ottawa, Ontario.

At the same time, Congress has valiantly maintained a solid public profile in certain selected areas. On your behalf, we have lobbied for legislative change at the federal level, we have made known our position vis a vis Canada's Foreign Policy, we have protested violence against Blacks, First Nations Peoples and Women, and we have participated in a national meeting dealing with the constitutional Charter, Employment Equity, status of Women and Economic Empowerment, establishment of a national Chair in Black Studies and we have come out publicly last June to welcome the Mandelas to our country in the name of Black Women and their families across Canada. It was also our unique pleasure in March in Vancouver to participate actively in the celebratory and affectionate Tribute to Dr. Glenda Simms, current President of the Canadian Advisory Council on the Status of Women and a former President of the Congress.

Along with this feverish activity, we have done our utmost to solidify our ties with Black organizations, while coalescing or collaborating with other groups on issues of common concern.

Executive and Council

Executive

Esmeralda Thornhill	President, Quebec
Ettie Rutherford	Vice-President, Ontario
Nalda Callender	Treasurer, B.C.
Wendy Fraser	Secretary, Alberta

Provincial Representatives

Yvonne Ashby	British Columbia
Norma Ellis	Alberta
Joan Lloyd	Manitoba
Sybil Garrick	Ontario
Amanthe Bathalien	Quebec
Erma Brothers	New Brunswick
Iona Crawley	Nova Scotia

And finally, throughout this first year of house cleaning, we managed to participate nationally in February Black History Month which we propose to institute as a statutory part of Congress' national programme. At this moment, we are finalizing preparations for the second project of our 1989-90 Programme stemming from the IXth Conference workshop on Racism and the Law - a public legal information seminar in collaboration with the Chinese Community entitled: *Singled Out By Law for Unequal Treatment*.

Violence against Women is an on-going concern in virtually every chapter of Congress. Racism and Racial Discrimination plague us endemically.

Whether the workplace, the Childcare Centre, the Public Transit, the School, the Hospital, the neighbourhood bank, the daily newspaper, the unemployment office... the sites of our daily struggle are legion, and it is the discourse of this Survival the Congress is bent on hammering out and articulating.

At the Executive Committee meeting held in June, 1990 in Calgary, Alberta, much preparatory groundwork was laid for the upcoming Xth Anniversary national conference which is being co-ordinated nationally by the Vice President, Ettie Rutherford. Already over 150 pre-conference calls have been mailed out to our network nationally and internationally and response is more than uplifting.

And so, in May 1991, it will be our pleasure to welcome you Congress Members, old and new, as we come together in Calgary, Alberta for the Xth national conference: BLACK WOMEN: Celebrating! Redefining! Strategizing!

The President
Esmeralda Thornhill

Xth BIENNIAL CONFERENCE 1991

Plans have been underway for our Xth Biennial conference which will be held at Calgary, Alberta from Friday, May 17th - Monday May 20th, 1991. The theme of the conference is "Black Women: Celebrating! Redefining! Strategizing!"

Norma Ellis (Alberta Representative) and her committee have been working at the provincial level to lay the foundations for the implementation of our plans. The National Executive held its June meeting in Calgary and was quite impressed by the enthusiasm of the forty congress ladies who met with us. I have also sent out a letter to provincial representatives asking for information regarding past presidents and reps. This information, I hope to include in a special booklet to commemorate our Xth anniversary.

More news will be forthcoming re workshops and speakers. Please begin fund-raising projects so that as many members as possible will be able to attend.

See you in Calgary in 1991 -
Celebrating! Redefining! Strategizing!

Ettie Rutherford
National Vice-President
(Conference Co-ordinator)

SINGLED OUT BY LAW FOR UNEQUAL TREATMENT

A Congress of Black Women of Canada National Education Project on *Racism and the Law* to be carried out in collaboration with the Chinese Canadian National Council targeting such cities as notably, Montreal, Vancouver.....

This information sharing coalition building legal public forum is rooted in the recommendations emanating from the *Racism and the Law* workshop of the IX Conference. Law in Canada must address the reality of Racism, and we in Congress need to improve the quality of our discourse on Racism. The historical experiences of the Chinese and Black Communities under Law in Canada bear many points of comparison which are not yet common knowledge. **We have both survived being singled out by written and unwritten Law for unequal treatment.**

This information-sharing initiative, long overdue, will be a special way to coalesce on an issue of common concern as we celebrate in 1990 the Xth Anniversaries of the Chinese Canadian Council and the Congress of Black Women in Canada.

September 10, 1990

Dear Friends,

As national presidents of the Congress of Black Women of Canada, and the Chinese Canadian National Council, we are pleased to announce that, with our respective National Councils' approval, our two organizations will be collaborating in a forthcoming information-sharing and coalition-building event on Racism and the Law entitled "*SINGLED OUT BY LAW FOR UNEQUAL TREATMENT*". Spearheaded by the Congress of Black Women of Canada, local committees coast-to-coast will be encouraged to come together and participate in a legal, public information forum which will focus on the current Chinese Exclusion Act and Head Tax Redress Campaign, *It's Only Fair*.

The historical experiences of our two communities under the Law in Canada bear many points of comparison which are not yet common knowledge. This proposed information-sharing initiative, long overdue, will be both instructive and helpful in improving our understanding and expression of our common goal against racism.

We strongly urge you to do your utmost to encourage and ensure the full and active participation of your Region or Chapter in order to make this joint effort a truly national success. It will be a special way to celebrate the Xth Anniversary of both our organizations.

Esmeralda Thornhill
President
Congress of Black Women
of Canada

Gary Yee
President
Chinese Canadian
National Council

MESSAGE DE LA PRESIDENTE: RAPPORT D'ETAPE

Salutations chaleureuses à toutes et chacune en ce Xe anniversaire du Congrès des femmes noires du Canada! Puissiez-vous, vous et les vôtres, trouver bonheur et santé dans l'année à venir!

En ce moment, après une année, il me fait grand plaisir de briser le silence en rétablissant le canal de communication que constitue notre Bulletin de nouvelles national, de renouveler notre engagement envers vous, les membres, qui nous ont élues à Halifax en mai 1989, et, de vous mettre à jour concernant les activités du bureau national durant la première année de notre mandat.

Malgré le vide créé par l'absence de bulletin, votre organisation de soutien national a été active à plusieurs égards. Comme nous prenons le tournant de notre mandat de deux ans, nous regardons en arrière avec un sentiment de fierté devant les progrès réalisés: en tenant bon devant de cruelles intempéries financières; en ancrant la permanence du Congrès; en soutenant notre croissance en tant qu'organisation; en maintenant notre image publique; en élargissant notre base; en renforçant nos liens avec d'autres organisations, en forgeant notre propre programme de réponses spécifiques aux besoins des femmes noires. Et au milieu de tout cela, nous avons constamment reconstruit nos obligations de défense et de soutien des femmes noires et de leurs familles.

Lorsque nous sommes entrées en fonction il y plus d'un an, nous ne nous sommes pas laissées décourager par le spectre de nos coffres vides joint à un déficit imminent et nous avons oeuvré depuis lors propres fonds grâce à la vente de cartes bilingues R-P toute occasion. Nous avons dû attendre avril 1990 avant de recevoir une subvention modeste du Secrétariat d'Etat. Pourtant, grâce à l'engagement et à la générosité personnelle spontanée de vos membres élues, nous avons pu nous réunir cinq (5) fois en tant que Conseil national: juin 1989 à Montréal, Québec; octobre 1989 à Winnipeg, Manitoba; janvier 1990 à Vancouver, Colombie-Britannique; avril 1990 à St-John, Nouveau-Brunswick; et septembre 1990 à Hamilton, Ontario. A chaque fois, nous nous sommes alloué du temps pour rencontrer et converser avec les membres du Congrès local et leurs amies. De plus, nous avons réussi non seulement à obtenir de la ville de Montréal de l'espace gratuit pour notre bureau national jusqu'à mai 1991 mais aussi du matériel de bureau grâce aux aimables auspices de la Banque de Montréal. (Il ne nous reste plus qu'à trouver des sous pour payer un salaire à un personnel permanent!)

Notre constitution nationale qui a été traduite en français est maintenant en révision et les modifications prévues seront déposées pour fin de ratification lors de l'assemblée générale de mai 1991. Le statut d'exemption de taxe pour le Congrès est aussi recherché celui-ci étant **de facto** une organisation à but non-lucratif. De nouvelles sections sont en voie de formation à Montréal-

Nord au Québec, au nord de la Saskatchewan, à Fredericton au Nouveau-Brunswick et à Ottawa en Ontario.

En même temps, le Congrès a diligemment cultivé une solide image publique dans certains domaines choisis. En votre nom, nous nous sommes formées en un groupe de pression pour opérer des changements législatifs au niveau fédéral, nous avons fait connaître notre position pour ce qui est de la politique canadienne en affaires étrangères, nous avons contesté la violence contre les Noirs, les Premières Nations et les femmes. Nous avons aussi participé à des rencontres nationales traitant de la Charte constitutionnelle, d'équité quant à l'emploi, du statut de la femme et d'autonomie économique, de la mise sur pied d'une chaire nationale en Etudes noires et, en juin dernier, nous nous sommes manifestées publiquement pour accueillir les Mandela au nom des femmes noires et de leurs familles à travers tout le Canada. Ce fut aussi un plaisir incomparable d'avoir pu participer activement en mars à Vancouver à fêter et à rendre un hommage affectueux au Dr. Glenda Simms, présidente actuelle du Conseil consultatif canadien sur le statut de la femme et ex-présidente du Congrès.

A côté de cette activité fiévreuse, nous avons fait l'impossible pour consolider nos liens avec les organisations noires tout en s'unissant ou en collaborant avec d'autres groupes sur des questions faisant l'objet de préoccupations communes.

Et finalement, pendant cette première année d'aménagement, nous sommes arrivées à participer sur une base nationale, en février, au mois de l'histoire noire que nous proposons d'intégrer comme constituante au programme national du Congrès. En ce moment, nous mettons la dernière main aux préparatifs en vue de deuxième projet de notre programme 1989-90 né à partir du IXe atelier-conférence sur le Racisme et la loi, un séminaire public d'information juridique en collaboration avec la communauté chinoise et intitulé: Désignés par la loi pour traitement inégal.

Executive and Council

Executive

Esmeralda Thornhill	President, Quebec
Ettie Rutherford	Vice-President, Ontario
Nalda Callender	Treasurer, B.C.
Wendy Fraser	Secretary, Alberta

Provincial Representatives

Yvonne Ashby	British Columbia
Norma Ellis	Alberta
Joan Lloyd	Manitoba
Sybil Garrick	Ontario
Amanthe Bathalien	Quebec
Erma Brothers	New Brunswick
Iona Crawley	Nova Scotia

La violence faite aux femmes est un souci constant dans virtuellement chaque section de Congrès. Le racisme et la discrimination raciale nous empestent de façon endémique.

Que ce soit au travail, dans les garderies, les transports en commun, à l'école, à l'hôpital, à la banque du quartier, le journal quotidien ou le bureau de chômage... les lieux de notre lutte quotidienne sont légion et c'est le discours de cette survivance que le Congrès doit aiguïser et articuler.

À la réunion du comité exécutif tenue en juin 1990 à Calgary en Alberta, nous avons entamé les travaux préparatifs en vue de la conférence nationale Xe anniversaire que la vice-présidente, Ettie Rutherford, coordonne sur une base nationale. Déjà, plus de 150 invitations ont été adressées à nos réseaux national et international et l'accueil est plus qu'enthousiaste.

Ainsi donc, en mai 1991, nous ferons un plaisir de vous accueillir, membres du Congrès, jeunes et anciennes, alors que nous nous rassemblerons à Calgary en Alberta pour notre Xe Conférence nationale: Femmes noires: Fêtons! Redéfinissons-nous! Parlons stratégies!

Votre présidente, Esmeralda Thornhill

Xe Conférence biennale 1991

Les arrangements sont en cours pour la Xe Conférence biennale qui aura lieu à Calgary en Alberta du vendredi 17 mai au lundi 20 mai 1991. Le sujet en est "Femmes noires: Fêtons! Redéfinissons-nous! Parlons stratégies!"

Norma Ellis (représentante de l'Alberta) et son comité se sont activés au niveau provincial afin d'asseoir les fondements de la mise en oeuvre de nos projets. L'exécutif national a tenu sa réunion de juin à Calgary et a été impressionné par l'enthousiasme des quarante femmes du Congrès qui nous ont rencontrées. J'ai aussi fait parvenir une lettre aux représentantes provinciales leur demandant des renseignements sur leurs anciennes présidentes et représentantes, renseignements que j'espère pouvoir inclure dans un fascicule en commémoration de notre Xe anniversaire.

D'autres nouvelles vous parviendront au sujet des ateliers et des orateurs. S'il-vous-plaît, commencez à lever des fonds de sorte que le plus de membres possible puissent assister.

Au revoir à Calgary en 1991. Fêtons! Redéfinissons-nous! Parlons stratégies!

Ettie Rutherford
Vice-présidente nationale
(Coordinatrice de la conférence)

DESIGNES PAR LA LOI POUR UN TRAITEMENT INEGAL

Un projet d'éducation nationale de Congrès des femmes noires du Canada portant sur *Le Racisme et la loi* à réaliser en collaboration avec le Chinese Canadian National Council ciblant des villes tel que notamment, Montréal, Vancouver....

Ce forum public juridique visant le partage de l'information et l'émergence d'une coalition prend sa source dans les recommandations issues de l'atelier *Le Racisme et la loi* de la IXe Conférence. Au Canada, le droit doit aborder la réalité du racisme, et, au Congrès, nous avons besoin d'améliorer notre discours le concernant.

Les expériences historiques des communautés chinoise et noire sous la loi canadienne présentent des parallèles qui ne sont pas encore mutuellement connus. Les deux communautés ont survécu au fait d'avoir été désignées par la loi - écrite ou non - pour un traitement inégal.

Cette initiative de partage d'information, longtemps attendue, sera une façon spéciale de s'unir sur une question de préoccupation commune alors que nous célébrons en 1990 les Xe anniversaires du Chinese Canadian National Council et du Congrès des femmes noires du Canada!

Le 10 septembre 1990

Bonjour!

À titre de présidente et de président du Congrès des femmes noires du Canada et du Chinese Canadian National Council, nous prenons plaisir à vous informer qu'avec l'assentiment de nos conseils nationaux respectifs, nos deux organisations vont collaborer à un événement prochain qui se veut être un partage d'information ainsi que l'émergence d'une coalition. Il portera sur le Racisme et le droit et aura pour titre: *Désignés par la loi pour traitement inégal*. Lancés par le Congrès des femmes noires du Canada, les comités locaux d'un bout à l'autre du pays seront invités à se rassembler pour participer à un forum public d'information juridique qui se penchera sur la présente Loi d'exclusion des Chinois et sur la campagne de réparation de la taxe sur la personne, *Ce n'est que justice*.

Les expériences passées des communautés chinoise et noire sous le droit canadien présentent des parallèles qui ne sont pas encore mutuellement connus. Cette initiative conçue comme partage d'information juridique devrait être utile et instructive pour ce qui est de l'amélioration des compréhensions et expression de nos buts communs face au racisme.

Nous vous encourageons fortement à faire l'impossible pour entraîner et assurer la participation pleine et entière de votre région ou section afin de faire de cet effort collectif un succès vraiment national. Ce sera la notre façon spéciale de célébrer le Xe anniversaire de nos deux organisations.

Esmeralda Thornhill
Présidente
Congrès des femmes
noires du Canada

Gary Yee
Présidente
Chinese Canadian
National Council